
HipoLogika Marka Szewczyka - Zapraszam do lektury

O namiocie, pieniÄ…dzach i regresie w paÅ„stwowej hodowli
Felietony
NadesÅ‚any przez: Marek Szewczyk
PrzesÅ‚any: 11.08.2020, 22:05:19

Podsumowanie 42. Narodowego Pokazu Koni Arabskich w Janowie Podlaskim zacznÄ™ od spraw
organizacyjnych. Na poczÄ…tek &ndash; namiot.

ByÅ‚em zdziwiony, kiedy przed pokazem i aukcjÄ… dowiedziaÅ‚em siÄ™, Å¼e obie te imprezy
odbÄ™dÄ… siÄ™ w namiocie usytuowanym na placu, na którym w poprzednich latach odbywaÅ‚y
siÄ™ czempionaty. ZnajÄ…c prognozÄ™ pogody, wyobraÅ¼aÅ‚em sobie, Å¼e pod namiotem
bÄ™dzie olbrzymi zaduch. A jeszcze ktoÅ› powiedziaÅ‚, Å¼e na Å›rodku stojÄ… 4 sÅ‚upy, które
mogÄ… stwarzaÄ‡ zagroÅ¼enie dla wbiegajÄ…cych koni. ByÅ‚em wiÄ™c peÅ‚en obaw. Na
szczÄ™Å›cie, pozytywnie siÄ™ rozczarowaÅ‚em. OkazaÅ‚o siÄ™, Å¼e olbrzymi namiot, otwarty po
bokach, a wiÄ™c z moÅ¼liwoÅ›ciÄ… przewiewu, stworzyÅ‚ Å›wietne warunki dla ludzi, bo
temperatura byÅ‚a w nim o kilka stopnie niÅ¼sza niÅ¼ na zewnÄ…trz (a tam praÅ¼yÅ‚o sÅ‚oÅ„ce).
Z wyjÄ…tkiem publicznoÅ›ci (do niej niebawem wrócÄ™), pozostaÅ‚e kategorie uczestników, a
wiÄ™c sÄ™dziowie, zaproszeni goÅ›cie, w tym kupcy aukcyjni, mogli siÄ™ cieszyÄ‡ tym, Å¼e nie
muszÄ… doznawaÄ‡ upaÅ‚u, a prezenterzy tym, Å¼e nie muszÄ… biegaÄ‡ w praÅ¼Ä…cym
sÅ‚oÅ„cu. A i sÅ‚upy nikomu krzywdy nie zrobiÅ‚y. Podobnie byÅ‚o podczas obu aukcji. Pozostaje
jednak pytanie, dlaczego zostaÅ‚a zmieniona tradycja, Å¼e pokaz odbywa siÄ™ na otwartym placu,
a aukcja w hali? Z dwóch powodów. Jeden to COVID. OtóÅ¼ obostrzenia pandemiczne sÄ… o wiele
ostrzejsze w przypadku caÅ‚kowicie zamkniÄ™tego obiektu (jakim jest hala), a nieco Å‚agodniejsze
w przypadku takiej konstrukcji &ndash; zadaszona powierzchnia ze swobodnym ruchem powietrza.A
drugi powód to koszty. Rozegranie obu imprez pod jednym dachem znacznie obniÅ¼a koszty
zwiÄ…zane z przygotowaniem infrastruktury caÅ‚ej imprezy. W tym roku organizator mógÅ‚
wpuÅ›ciÄ‡ tylko do 150 widzów. Do tego wystarczyÅ‚a maÅ‚a trybuna rozmieszczona wzdÅ‚uÅ¼
jednego z dÅ‚uÅ¼szych boków namiotu. Jednak tegoroczne rozwiÄ…zania, wymuszone
pandemiÄ…, nie bÄ™dÄ… moÅ¼liwe do zastosowania, kiedy zaraza juÅ¼ minie &ndash; jak
sÄ…dzÄ™. Bo jednak trybuna dla widzów musi byÄ‡ wiÄ™ksza. Co prawda nie widziaÅ‚em w
Janowie Podlaskim (ale bywaÅ‚em doÅ›Ä‡ nieregularnie), zwÅ‚aszcza w ostatnich latach wielkich
tÅ‚umów na trybunie, ale jednak musi byÄ‡ ona obliczona na 1000 (?) czy moÅ¼e nawet wiÄ™cej
widzów. A wówczas pewnie trzeba bÄ™dzie infrastrukturÄ™ do aukcji przygotowaÄ‡ w hali. No ale
to zmartwienie organizatora na przyszÅ‚oÅ›Ä‡. Aby jeszcze pozostaÄ‡ przy sprawach
organizacyjnych, powtórzÄ™ to, co napisaÅ‚em o relacji internetowej robionej przez zaÅ‚ogÄ™
wyspecjalizowanej w tym (i obsÅ‚ugi pokazów konia arabskich w ogóle) wÅ‚oskiej firmy Arabian
Essence podczas aukcji. ByÅ‚a robiona profesjonalnie. TakÅ¼e liczenie wyników. O pracy spikerów
nie bÄ™dÄ™ siÄ™ wypowiadaÅ‚, bo byÅ‚em jednym z dwóch polskojÄ™zycznych. Tym drugim
byÅ‚ Mariusz Rytel, pracownik KOWR, a po angielsku mówiÅ‚ Holender Eric Blaak. Z obu panami
dobrze mi siÄ™ wspóÅ‚pracowaÅ‚o. Przy okazji przepraszam za bÅ‚Ä™dy, jakie mi siÄ™ zdarzaÅ‚y,
a zwÅ‚aszcza paÅ„stwa PoszepszyÅ„skich za uporczywe przekrÄ™canie nazwy Chrcynno-PaÅ‚ac,
a takÅ¼e Artura Å•ojowskiego za to, Å¼e poczÄ…tkowo przekrÄ™caÅ‚em jego nazwisko.
DziÄ™kujÄ™ tym, którzy mi zwracali uwagÄ™ na bÅ‚Ä™dy, a przede wszystkim dziÄ™kujÄ™ 
Alinie Sobieszak, z której doÅ›wiadczenia wielokrotnie korzystaÅ‚em w trybie &bdquo;telefon do
przyjaciela.&rdquo; Ogólnie organizacjÄ™ zarówno narodowego pokazu, jaki i aukcji trzeba oceniÄ‡
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pozytywnie. A jeÅ›li tak, to trzeba wyraziÄ‡ uznanie gÅ‚ównemu organizatorowi, którym byÅ‚ 
Tomasz Chalimoniuk, prezes Polskiego Klubu WyÅ›cigów Konnych, a takÅ¼e doradca ministra
rolnictwa ds. koni. W gronie wspóÅ‚pracowników (pracownicy PKWK, a takÅ¼e maÅ‚y, ale zgrany
zespóÅ‚ od Dominika Nowackiego ze SÅ‚uÅ¼ewieckiego Toru, a wczeÅ›niej z Cavaliady) byÅ‚a
teÅ¼ córka Tomasza Chalimoniuka, jak równieÅ¼ córka innej funkcyjnej osoby. Ale obie te mÅ‚ode
panie pracowaÅ‚y jako wolontariuszki, zresztÄ… nie pierwszy raz. To tak gwoli wpisów ze FB,
krytykujÄ…cych to, Å¼e pan Chalimoniuk zatrudnia rodzinÄ™. OczywiÅ›cie istotnÄ… rolÄ™ w
organizowaniu &ndash; przynajmniej w przeszÅ‚oÅ›ci &ndash; odgrywali kiedyÅ› dyrektorzy, a
potem prezesi wszystkich stadnin, ale zawsze najwiÄ™cej obowiÄ…zków miaÅ‚ gospodarz. I tym
razem zapewne duÅ¼o obowiÄ…zków organizacyjnych miaÅ‚ na gÅ‚owie peÅ‚niÄ…cy obowiÄ…zki
prezesa w janowskiej stadninie Marek Gawlik. Nie jestem w stanie  oceniÄ‡ jego wkÅ‚adu pracy, ale
to co mogÅ‚em obserwowaÄ‡, potwierdza opiniÄ™ o nim &ndash; jest czÅ‚owiekiem otwartym i
widaÄ‡ menedÅ¼erskie doÅ›wiadczenie.Star Farid &bdquo;wraca&rdquo; na naleÅ¼ne mu miejsce 
Czas przejÅ›Ä‡ do wyników narodowego pokazu. WyÅ‚anianie zwyciÄ™zców najpierw
poszczególnych klas, a potem czempionatów, odbywa siÄ™ w ten sam sposób, z jakim mamy do
czynienia w wielu dyscyplinach sportu, np. gimnastyce, Å‚yÅ¼wiarstwie figurowym czy bliÅ¼szym
koniarzom ujeÅ¼dÅ¼eniu. Polega to na subiektywnej ocenie sÄ™dziów. OczywiÅ›cie
rozbieÅ¼noÅ›ci miÄ™dzy sÄ™dziami siÄ™ zdarzajÄ…, ale w tym roku w Janowie Podlaskim byÅ‚y
one minimalne. A nawet w klasach mieliÅ›my co najmniej dwa takie przypadki, kiedy sÄ™dziowie
wszystkie oceny czÄ…stkowe, czyli 15 (3 x 5 za poszczególne elementy) wystawili takie same! 
Jedynym zaskoczeniem dla mnie byÅ‚o to, Å¼e w swojej klasie mÅ‚odzieÅ¼owy czempion z BiaÅ‚ki,
Star Farid Wojciecha Parczewskiego, zajÄ…Å‚ dopiero 3. miejsce. PrzegraÅ‚ na punkty minimalnie,
ale przegraÅ‚, z biaÅ‚eckim Belmarim i michaÅ‚owskim Pionterem. Na szczÄ™Å›cie dla Star Farida z
jego klasy do czempionatu wchodziÅ‚o trzech najlepszych, a sam czempionat odbywa siÄ™ w tzw.
formule otwartej. A wiÄ™c wszystkie konie, które zakwalifikowaÅ‚y siÄ™ do czempionatu, nawet z
trzeciego miejsca, majÄ… czyste konto i podlegajÄ… ocenie na nowo. Ostatecznie w czempionacie
Polski ogierów mÅ‚odszych to najurodziwszy z nich Star Farid zdobyÅ‚ zÅ‚oto, Belmari &ndash;
srebro, a Pionter &ndash; brÄ…z. Nie zamierzam analizowaÄ‡ innych wyników, miÄ™dzy innymi
dlatego, Å¼e na urodzie i poprawnoÅ›ci budowy arabów (a kryteria sÄ… tu nieco inne niÅ¼ u ras
koni póÅ‚krwi, a zwÅ‚aszcza ras koni sportowych) siÄ™ nie znam. Polecam portale
wyspecjalizowane w pisaniu o koniach arabskich. PozwolÄ™ sobie zwróciÄ‡ uwagÄ™ na kilka
innych spraw.  Po pierwsze obsada liczbowa tegorocznego pokazu byÅ‚a rekordowa. To wynikaÅ‚o
m.in. z puli nagród w wysokoÅ›ci aÅ¼ miliona zÅ‚otych, które wyasygnowaÅ‚ minister rolnictwa Jan
Krzysztof Ardanowski. WczeÅ›niej, poza skromnymi nagrodami ECAHO (wpÅ‚acanymi takÅ¼e w
tym roku) Å¼adnych nagród finansowych w zÅ‚otówkach nie byÅ‚o.ZaskakujÄ…cy podziaÅ‚ tortu
Kiedy jakiÅ› czas temu dowiedzieliÅ›my siÄ™, Å¼e minister funduje w tym roku tak wysokie
nagrody, pomyÅ›laÅ‚em (i napisaÅ‚em), Å¼e bÄ™dzie to forma dotowania paÅ„stwowej hodowli.
SÄ…dziÅ‚em, Å¼e gros (liczyÅ‚em jakieÅ› 75%) tej puli trafi do paÅ„stwowych stadnin. A tu
niespodzianka! ZrobiÅ‚em wyliczenia, których wyniki zaraz przedstawiÄ™, ale jedno istotne
wyjaÅ›nienie. Nagrody finansowe trafiajÄ… do wÅ‚aÅ›cicieli koni, wiÄ™c nawet jak koÅ„ zostaÅ‚
wyhodowany w paÅ„stwowej stadninie, ale teraz jest wÅ‚asnoÅ›ciÄ… osoby prywatnej, to nagroda
finansowa trafia tylko do wÅ‚aÅ›ciciela. Zacznijmy od wyników klas, a wÅ‚aÅ›ciwie od liczby podklas.
ByÅ‚o ich 16, w kaÅ¼dej za miejsce w czoÅ‚owej piÄ…tce ministerstwo rolnictwa fundowaÅ‚o 5000
zÅ‚. Do rozdania byÅ‚o wiÄ™c w sumie 400 tys. zÅ‚. Z tej puli stadniny zgarnÄ™Å‚y 195 tys. zÅ‚, a
wÅ‚aÅ›ciciele prywatni 205 tys. zÅ‚. Ten wynik jest dla mnie duÅ¼ym zaskoczeniem. W
czempionatach byÅ‚o juÅ¼ inaczej. Tu nagrody byÅ‚y duÅ¼o wyÅ¼sze. ZróÅ¼nicowane zarówno
pod wzglÄ™dem miejsc, jak i rangi danego czempionatu. Dla przykÅ‚adu &ndash; wÅ‚aÅ›ciciel
czempionki Polski klaczy starszych dostawaÅ‚ 45 tys. zÅ‚, wiceczempionki &ndash; 25 tys., a klaczy,
która zajÄ™Å‚a 3. miejsce - 15 tys. zÅ‚. Tymczasem wÅ‚aÅ›ciciel czempionki klaczy mÅ‚odszych
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dostawaÅ‚ 40 tys. zÅ‚, wiceczempionki w tej kategorii &ndash; 20 tys., a za 3. miejsce byÅ‚o 10 tys.
zÅ‚.  Ale konie zajmujÄ…ce miejsca 4. w kaÅ¼dej kategorii dostawaÅ‚y tyle samo, czyli 7000, a
zamykajÄ…ce Top Five &ndash; 6000 zÅ‚.Trzeba podkreÅ›liÄ‡ bardzo wysokÄ… nagrodÄ™ dla
wÅ‚aÅ›ciciela najlepszego konia pokazu &ndash; aÅ¼ 70 tys. zÅ‚.  LiczÄ…c tylko czempionaty
podziaÅ‚ nagród wyglÄ…da nastÄ™pujÄ…co: paÅ„stwowa hodowla - 337 tys. zÅ‚, a prywatni
wÅ‚aÅ›ciciele &ndash; 248 tys. zÅ‚. JeÅ›li jednak odjÄ…Ä‡ bardzo wysokÄ… nagrodÄ™ za best in
show, to wynik jest bliski remisu, mówiÄ…c jÄ™zykiem sportowym: stadniny - 267 tys., a prywatni -
248 tys. zÅ‚.Gdy dodamy pieniÄ…dze z klas i z czempionatów wynik sÄ… takie: paÅ„stwowe
stadniny - 532 tys., wÅ‚aÅ›ciciele prywatni - 453 tys. zÅ‚. I na koniec tej czÄ™Å›ci, jak wyglÄ…daÅ‚
podziaÅ‚ nagród wÅ›ród samych stadnin paÅ„stwowych. Zdecydowanie wygrywa SK MichaÅ‚ów -
316 tys. zÅ‚. Drugie miejsce, ale w odstÄ™pie SK Janów Podlaski &ndash; 176 tys. zÅ‚, a SK
BiaÅ‚ka zaledwie 40 tys. zÅ‚.PostÄ™p czy regres?Co wynika z przedstawionych wczeÅ›niej liczb?
OczywiÅ›cie to, Å¼e dominacja hodowli paÅ„stwowej, tak widoczna przez lata, a nawet jeszcze 2-3
lata temu, teraz juÅ¼ nie jest tak duÅ¼a. Czy jest to wynikiem tak duÅ¼ego postÄ™pu hodowli
prywatnej? Åšmiem twierdziÄ‡, Å¼e nie. OczywiÅ›cie ten postÄ™p jest widoczny i jest staÅ‚y, ale
nie tak szybki, jakby moÅ¼na sÄ…dziÄ‡ z wyników tegorocznego narodowego pokazu.
ZaskakujÄ…co dobre wyniki hodowli prywatnej sÄ… teÅ¼ &ndash; i to niestety trzeba powiedzieÄ‡
wprost &ndash; efektem regresu w hodowli paÅ„stwowej. Jeszcze nie jest to duÅ¼y regres, ale
tendencja spadkowa jest widoczna. I to jest groÅºne. Ten regres to nie tylko czysta hodowla, czyli
dobór ogierów, plan stanówki, Å¼ywienie i w ogóle wychów koni i opieka nad nimi ze struganiem
kopyt i dbaniem o pastwiska wÅ‚Ä…cznie, ale takÅ¼e trening koni pokazowych. O treningu za
chwilÄ™. Fakt, Å¼e naleÅ¼Ä…cy do stadniny Falborek Empower zostaÅ‚ czempionem Polski
ogierów jest wart podkreÅ›lenia, bo to pierwszy w historii przypadek, Å¼e ogier prywatnej hodowli
zostaje czempionem wÅ›ród starszych ogierów. Ale nie byÅ‚o to duÅ¼e zaskoczenie. Wszystkie
najlepsze paÅ„stwowej hodowli ogiery juÅ¼ tytuÅ‚y czempiona Polski zdobyÅ‚y (Pomian, Morion, 
Pogrom, Equator czy El Omari), wiÄ™c nie mogÅ‚y startowaÄ‡, a Barok, ZÅ‚oty Medal czy Edmund
to ogiery z drugiego szeregu. WiÄ™kszym zaskoczeniem byÅ‚o to, Å¼e tytuÅ‚ czempionki Polski
zdobyÅ‚a klacz prywatnej wÅ‚asnoÅ›ci. Co prawda wyhodowana w Janowie Podlaski, ale teraz
wÅ‚asnoÅ›Ä‡ Czeszki Niny Szuszkiewiczowej. Pilarosa to bardzo dobra klacz, ale w paÅ„stwowych
stadninach nadal sÄ… klacze jeszcze lepsze, które mogÅ‚yby jÄ… spokojnie pokonaÄ‡. KtoÅ›
takÄ… klacz musi jednak najpierw wytypowaÄ‡ do pokazów, a potem jÄ… do nich  wytrenowaÄ‡. A
stadniny paÅ„stwowe, w których rotacja na stanowiskach prezesów, hodowców jest po roku 2016 jak
na karuzeli, cierpiÄ… na brak tÄ™gich fachowców. Takich, jakimi byli Jerzy BiaÅ‚obok i Marek
Trela, którzy skutecznie Å‚Ä…czyli efektywne prowadzenie przedsiÄ™biorstwa rolniczego z
osobistym kierowaniem hodowlÄ… i nadzorowanie treningu koni. Miejmy nadziejÄ™, Å¼e obecni
prezesi spóÅ‚ek w MichaÅ‚owie i Janowie Podlaskim okaÅ¼Ä… siÄ™ lepszymi menedÅ¼erami
niÅ¼ ich poprzednicy (co w przypadku Janowa nie bÄ™dzie zadaniem zbyt trudnym), ale trzeba
wprost powiedzieÄ‡, Å¼e jeÅ›li chodzi o hodowlÄ™ koni, to musi jeszcze wiele wody w WiÅ›le
upÅ‚ynÄ…Ä‡, zanim zarówno oni, jak i mÅ‚ode zootechniczki z obu stadnin zdobÄ™dÄ…
potrzebnÄ… wiedzÄ™ i doÅ›wiadczeniem, aby choÄ‡ w czÄ™Å›ci dorównaÄ‡ obu przywoÅ‚anym
wczeÅ›niej panom. 
Pod tym wzglÄ™dem &bdquo;dobra zmiana&rdquo; z 2016 roku spowodowaÅ‚a duÅ¼e turbulencje
w paÅ„stwowej hodowli koni, na czym obecnie korzysta prywatna. Te turbulencje dotyczÄ… teÅ¼
treningu koni. Dla porzÄ…dku podajmy, Å¼e najlepszym zarówno trenerem, jak i prezenterem
tegorocznego pokazu zostaÅ‚ Gerald Kurtz. Austriak prowadzÄ…cy oÅ›rodek treningowy koni
arabskich w Polsce. Te tytuÅ‚u przyznaje siÄ™, podliczajÄ…c wg okreÅ›lonego schematu wyniki
zarówno z klas, jak i czempionatów. A Gerald Kurtz byÅ‚ najbardziej zapracowanym prezenterem (i
trenerem) na tym pokazie. PrezentowaÅ‚ najwiÄ™kszÄ… liczbÄ™ koni, ale teÅ¼ odnotowaÅ‚ dwa
duÅ¼e sukcesy, bo pokazywany przez niego Empower zostaÅ‚ czempionem Polski ogierów
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starszych, a Kapitano AF wiceczempionem ogierków rocznych. Jednak najwiÄ™kszÄ…
skutecznoÅ›ciÄ… moÅ¼e siÄ™ pochwaliÄ‡ duet trenerski PaweÅ‚ Kozikowski &ndash; Joanna
Wojtecka. Prezentowali dwie klacze. Wyhodowana przez Tomasza TarczyÅ„skiego Mamma Mia
zostaÅ‚a czempionkÄ… Polski rocznych klaczek, a wyhodowana w Janowie Podlaskim Pilarosa Niny
Szuszkiewiczowej &ndash; czempionkÄ… Polski klaczy starszych. A wiÄ™c 100-procentowa
skutecznoÅ›Ä‡.A przecieÅ¼ kiedyÅ› pracowali skutecznie dla janowskiej stadniny. &bdquo;Dobra
zmiana&rdquo; sprawiÅ‚a jednak, Å¼e siÄ™ z Janowem Podlaskim poÅ¼egnali i teraz pracujÄ… na
swój rachunek. I ta sytuacja to kolejny przykÅ‚ad, jak na &bdquo;dobrej zmianie&rdquo; straciÅ‚a
hodowla paÅ„stwowa, a zyskali prywatni wÅ‚aÅ›ciciele i hodowcy. Te wnioski dedykujÄ™ ministrowi
Ardanowskiemu, który udaje, Å¼e nie widzi Å¼adnych zÅ‚ych rzeczy, jakie siÄ™ wydarzyÅ‚y w
paÅ„stwowej hodowli konia zarówno za rzÄ…dów jego poprzednika, jak za jego rzÄ…dów. A takÅ¼e
wszystkim piewcom &bdquo;dobrej zmiany&rdquo; w hodowli, a tych nie brakuje.Marek Szewczyk 
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